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personas . Así que hemos dado la bienvenida a un departa-
mento más, a la sanidad pública valenciana, con el objetivo de 
alcanzar una mejor calidad asistencial en ese departamento .

Como comentábamos, la cartera de servicios permanece y 
hay un plan de inversiones muy importante para fortalecer la 
sanidad a nivel de la atención primaria y también de la espe-
cializada . Sobre todo, o quiero subrayar, la atención oncoló-
gica que buena falta hacía en ese departamento .

En los presupuestos del año 2018 hay consignados 5,7 millo-
nes de euros, a los que se van a sumar otros 2,1 millones de 
euros para 2019, es decir, más de 7,8 millones de euros para 
mejorar infraestructuras, tecnologías y equipamientos . En el 
propio hospital se acometerán mejoras en las plantas de hospi-
talización, en urgencias, en el hospital de día oncológico .

Se cambiará parte del mobiliario y se realizarán obras tan 
sencillas, pero a veces tan necesarias como la adaptación a la 
diversidad funcional, entre otras cuestiones de los baños, de 
los cuartos de baño, que no estaban adaptados .

También se ha licitado ya la mejor tecnología: un acelera-
dor lineal, un PET-TAC, la actualización del mamógrafo digi-
tal, para conseguir un mejor diagnóstico, seguimiento y tra-
tamiento del cáncer .

En la atención primaria, se ha previsto la adquisición de 
inmobiliario, desterrar esas sillas de playa que había en las 
salas de espera de algunos consultorios auxiliares, y arre-
glar las infraestructuras y renovar el equipamiento de radio-
logía, que estaba obsoleto en centros de salud de Alzira II, de 
Benifaió, de Sueca y de Carlet .

Estos dos municipios, los dos últimos, también con la incorpo-
ración de un ecógrafo, para dotar a la primaria de más tecno-
logía y que pueda dar una respuesta más rápida y más directa 
a la ciudadanía .

Hay que añadir también las actuaciones en consultorios de 
propiedad municipal, a través de las ayudas del programa 
de intervención arquitectónica, en consultorios de propie-
dad municipal que para el año 2018 se ha incrementado este 
presupuesto en el 66,7% . Y nombrarle que algunos munici-
pios, como Benimuslem, Llombai, Favara y Tous ya han solici-
tado estas ayudas para mejorar sus infraestructuras .

También se va a mejorar la tecnología y habrá más perso-
nal, para mejorar la atención primaria, los puntos de aten-
ción continuada y la hospitalización a domicilio, y evitar esos 
desplazamientos al hospital .

Con respecto a las prestaciones, no solo se mantendrán 
todos los servicios, sino que se está estudiando la incorpora-
ción de nuevos, como por ejemplo el nuevo servicio de ciru-
gía pediátrica, que pondremos en marcha en breve, o seguir 
trabajando con la neurorradiología, que también ese depar-
tamento necesita . El parking gratuito para pacientes y visitas .

Y este es el resumen que le puedo decir de las inversiones, 
unas inversiones que lo que pretenden es fortalecer la sani-
dad pública valenciana . Es un conjunto, y en particular en el 
departamento de Alcira .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Continuem amb les preguntes de control . Ara, la que formula 
la il·lustre diputada Clara Tirado, al conseller, al qual donem 
la benvinguda, conseller de transparència, participació .

Senyora Tirado, té vosté la paraula per a formular la 
pregunta .

La senyora Tirado Museros:

Sí, gràcies, senyor president .

Conseller, fets recents i altres més llunyans acrediten en el 
millor dels casos la més estricta passivitat del Partit Popular 
en l’aplicació de vertaderes polítiques de desenvolupament 
en els països del sud .

I és que resulta difícil conjugar la solidaritat amb els governs 
del Partit Popular, ja que la primera necessàriament ha 
d’anar acompanyada de responsabilitat, compromís i obliga-
ció moral i ètica, qüestions de les quals manca un govern que 
no creu en la solidaritat més bàsica entre els éssers humans, 
perquè no entenen que ser solidari és una obligació no sols 
legal, sinó també política i ètica .

Sols cal recordar la gestió de la crisi dels refugiats sirians 
en el nostre país, la vergonya que ha suposat la inacció del 
govern de Rajoy i el màrqueting polític que van desplegar per 
maquillar una realitat innegable, i és que es va cercenar la 
voluntat dels espanyols i dels valencians de convertir-nos en 
un port d’arribada per a aquells que fugen de la violència, la 
guerra i la mort .

Però hui vull parlar precisament dels instruments que ens 
permeten materialitzar eixa solidaritat, a través de les polí-
tiques de cooperació i dels fons d’ajuda al desenvolupament . 
Hui vull centrar la meua pregunta, senyor conseller, en el nou 
pla director de la cooperació del Govern d’Espanya, el cinqué 
pla director .

Per això, m’agradaria contextualitzar quina ha estat fins ara 
l’evolució pressupostària de les accions de desenvolupament, 
ja que des de 2008 esta debilitada política ha patit una reta-
llada de quasi el 75% de recursos del Ministeri d’Exteriors, i 
d’un 70% dels destinats a l’Agència Espanyola de Cooperació 
Internacional al Desenvolupament .

Tots els instruments pressupostaris per canalitzar els pres-
supostos de cooperació han patit greus retallades, a excep-
ció d’un xicotet repunt per al 2018, i inclús algun d’ells, com 
és el Fonprode, acumula anys de crítiques per part de les 
ONG, i va ser qüestionat en 2016, en un informe del Tribunal 
de Comptes, que constatava que part d’eixos diners es trans-
ferix als països empobrits a través dels fons d’inversió que 
operen des de paradisos fiscals.

A més a més, cal dir que l’aportació de les comunitats autò-
nomes a la cooperació espanyola és clau per al seu desenvo-
lupament, ja que tal com avalen les diferents memòries de 
l’AECID, l’ajuda espanyola gestionada tan sols per l’agència, 
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sense comptar amb els fons aportats per les diferents comu-
nitats autònomes ha anat disminuint el seu percentatge 
del total, sobretot des de l’any 2012 fins a arribar al 2016, 
a representar tan sols el 6,3% del total, quan en 2008, per 
exemple, es va arribar fins al 49,2%.

Estes xifres representen, en definitiva, el context en què 
s’aprova este nou pla director, i que va ser rebutjat per dife-
rents comunitats autònomes, ajuntaments, i sobretot pel 
sector de les ONGD .

Un pla director que es convertix en paper mullat, que no 
va acompanyat d’un compromís pressupostari rigorós, que 
no planteja una estratègia a llarg termini, associada amb 
l’Agenda 2030, i que no ha comptat amb la participació del 
sector i de la resta d’administracions per a la seua elaboració .

Un pla que no considera el paper fonamental de les comuni-
tats autònomes, quan el pes de la cooperació descentralit-
zada i les seues potencialitats són claus per a l’estat. En defi-
nitiva, un pla que manca d’ambició i d’una mirada posada 
en el llarg termini, en el futur, el que hauria d’esperar-los 
a milers i milers de persones que esperen rebre la nostra 
solidaritat .

Per això, més enllà de les consideracions que puga fer 
aquesta humil diputada, senyor conseller, voldria conéixer i 
voldria preguntar-li quina és la posició i valoració del Consell 
respecte a aquest cinqué pla director de la cooperació, elabo-
rat pel Govern d’Espanya .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller . Té vosté la paraula .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, senyor president .

Moltes gràcies, il·lustre diputada .

Efectivament, la valoració que ha fet el nostre govern del 
cinqué pla director de cooperació espanyola, que ha apro-
vat el Govern d’Espanya recentment no és bona . I per això 
ens vàrem oposar efectivament junt a altres comunitats 
autònomes .

S’ha perdut l’oportunitat de fer de la política de cooperació 
al desenvolupament una autèntica política d’estat, amb unes 
línies generals comunes, consensuades entre tots els agents 
socials i territorials .

No és un bon senyal que l’instrument que ha de guiar la 
cooperació fins a l’any 2021 s’haja aprovat només amb el 
suport dels territoris on governa el Partit Popular, i que haja 
tingut en contra, més enllà del que opinem altres comunitats 

autònomes, governades per altres forces polítiques, també 
les organitzacions no governamentals de desenvolupament i 
altres actors socials .

En general, trobem que al pla li falta una major concreció i 
profunditat . No inclou indicadors que permeten avaluar la 
gestió i el compliment dels objectius . Tampoc incorpora un 
marc pressupostari, ni una estructura de distribució de fons 
per projectes i instruments .

Estes mancances no conviden a l’optimisme pel que fa al 
canvi de rumb que necessita la cooperació espanyola . Tot i 
això, esperem que el pressupost d’enguany supose un punt 
d’inflexió, després de molts anys de política de retallades, 
encara que dissortadament les xifres que sa senyoria ha 
donat, amb què coincidisc plenament, no animen .

És veritat que en el projecte n’hi ha un cert repunt, però 
venim d’una baixada tan intensa, que ens quedarem molt 
lluny de recuperar allò normal . És cert que el pla incorpora 
els objectius de desenvolupament sostenible, però trobem a 
falta més concreció en les actuacions .

I també una visió estratègica del model de cooperació espan-
yola a llarg termini, de manera coherent amb l’horitzó de 
l’Agenda 2030 . No és coherent que al mateix temps la coope-
ració descentralitzada estem treballant en eixe marc tempo-
ral i conceptual, que són els ODS, i que al mateix temps el pla 
director se quede a nou anys vista del que seria la realització 
dels objectius de desenvolupament sostenible .

D’altra banda, s’ha de reforçar el paper dels governs autonò-
mics i locals, com a actors fonamentals en la cooperació i els 
compliments d’aquests objectius . Per això, hem proposat 
que es revise l’estructura i el funcionament de la Comissió 
Interterritorial de Cooperació al Desenvolupament, i que 
es milloren els mecanismes de coordinació en el sistema de 
cooperació espanyola .

Perquè no volem ser una comunitat que va a protestar, sinó 
que en un tema que ha de ser essencialment d’estat, perquè 
és essencialment de solidaritat internacional, volem fer apor-
tacions pròpies .

Un aspecte on les comunitats haurien d’haver participat 
especialment és en l’estratègia d’educació per al desenvolu-
pament que inclou el pla . Som les autonomies les que hem de 
tindre un rol central en esta matèria, ja que som competents 
en educació i estem desenvolupament ja l’educació per a la 
ciutadania global . No ha estat possible .

Este Consell sempre ha tingut una actitud constructiva, 
perquè entenem que hem de jugar eixe paper actiu en la 
cooperació . Hem mantingut, per la meua part o via director 
general, reunions en el ministeri, en l’AECID, ens hem reunit 
en el secretari d’estat, direcció general, fins i tot en alguna 
ocasió en el senyor ministre .

En tots els fòrums hem aportat idees per a enriquir el docu-
ment, reivindicar sempre la importància de la cooperació 
descentralitzada . Cal recordar que esta legislatura el Consell 
multiplica quasi per sis el pressupost destinat a coopera-
ció, mentres que el govern d’Espanya, com vosté dia, ha anat 
reduint-lo progressivament .
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Hem apostat decididament per territorialitzar l’Agenda 2030 
i construir aliances al seu voltant . Este compromís es va plas-
mar també en els principals instruments estratègics de la 
cooperació valenciana . Estes Corts van aprovar la llei de 
cooperació i desenvolupament sostenible, la primera llei que 
desenvolupa en l’estat espanyol aquesta aportació .

D’altra banda, el quart pla director de la cooperació valen-
ciana s’estructura també a partir d’eixos objectius . Totes 
estes actuacions són concretes, avaluables i han partit 
sempre de la participació i el consens amb els actors socials, 
que s’ha plasmat també en les forces polítiques .

Des d’esta experiència de col·laboració i participació, inten-
tarem fins a l’últim minut de continuar col·laborant, i hui 
mateix, este matí, està el director general de cooperació en 
Madrid, reunit en el secretari d’estat, intentant, diguem, arri-
bar a acords per a millorar en estos temes, cosa que jo espere 
de tot cor .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passarem a la següent pregunta de control, que formula la 
il·lustre diputada Isaura Navarro, a la consellera de Sanitat 
Universal i Salut Pública . Senyoria, té vosté la paraula .

La senyora Navarro Casillas:

Gràcies, senyor president .

Bé, molt s’ha dit i molt s’ha escrit sobre la finalització de la 
concessió . A mi sincerament em crida molt l’atenció, perquè a 
la fi estem en una finalització d’un contracte, que s’ha conver-
tit en una batalla judicial i una batalla també política . I la 
veritat és que, com vosté sempre recorda, estem complint 
el nostre compromís electoral, el nostre compromís amb la 
ciutadania .

I bé, és que el que fem és el normal, perquè la gestió de la 
sanitat evidentment ha d’estar en mans públiques, perquè és 
l’única garantia de la qualitat assistencial .

I a més, n’hi ha una qüestió important, que és el control 
democràtic . És a dir, què passa quan l’empresa no complix 
les seues inversions? Què passa quan l’empresa no contracta 
els millors treballadors, n’acomiada altres? Què passa quan 
l’empresa ha de fer, per exemple, un centre d’especialitats en 
la Foia de Bunyol, i no el fa, i la gent ha d’anar directament a 
l’hospital?

O què passa en la Marina en el centre de salut de Pedreguer, 
que saben que cal fer unes determinades reformes . Ja fa un 
any que han fet els informes i ahí estan sense fer .

Clar, és que s’usurpa al control democràtic quan es priva-
titza . Perquè cada quatre anys no es pot fer fora . Hem hagut 
d’esperar estos díhuit anys per a fer-los fora i també guanyar 

les eleccions, perquè nosaltres sí que apostem per assumir 
eixa responsabilitat que suposa la gestió pública i això també 
és important .

Clar, quina responsabilitat política té Centene Corporation, 
per exemple? Doncs, cap . I quan se li reclamen les medici-
nes de l’hepatitis, doncs no li importa . Clar, no li importa . De 
fet, enviava la gent a altres hospitals públics perquè tingue-
ren accés a estos medicaments. Supose que fins que el 
Consell del Partit Popular els va regalar els diners, no? I això 
ja vorem com queda . (Remors) Sí, regalat . És regalar . (Remors) 
Exactament regalar . Està la carta i tot, sí . (Veus)

El senyor president:

Senyories, per favor .

La senyora Navarro Casillas:

Sí, sí .

Bé . I tot això ho dia perquè . . ., com ja s’ha escrit molt i efec-
tivament s’han dit moltes coses . Una, l’hem escoltat ara 
mateix, que també supose que és una d’eixes consignes del 
Partit Popular, que és el capricho ideológico, eh?, que la repe-
tixen molt . La va dir Zaplana, la va dir Elena Bastidas i també 
l’ha dit hui la portaveu de sanitat del Partit Popular . Però clar, 
açò no és un capritx ideològic, açò és una obligació pública, és 
un compromís . Un compromís amb la ciutadania .

Però és que, la pregunta és: hem estat en díhuit anys pagant 
el capritx ideològic del seu Zaplana? Es així? Perquè si vosal-
tres ho considereu, ¿era un capritx ideològic? (Veus) No sap 
que era? Capitalismo de amiguetes . Regalar negocis, sí, a costa 
de la salut dels valencians i valencianes . Això és el que féieu 
vosaltres i nosaltres ho estem parant i governem, efectiva-
ment, d’una altra manera .

I donat que ara els veïns i veïnes de la Ribera estan 
d’enhorabona i totes eixes animalades que es deien que 
anaven a passar de l’acomiadament de tres-cents treballa-
dors, de ficar en perill la vida de la gent, els vídeos eixos que 
ha ficat l’empresa... Amb els diners que se li paguen pel seu 
empleador en aquell moment, l’administració pública, fan 
vídeos que els fiquen ahí a tota la gent la por, les cartes a la 
ciutadania per a clavar la por en la gent, després doncs tot 
això ha caigut en no res, perquè la realitat és molt diferent . 
Els veïns i veïnes de la Ribera –com dia– estan d’enhorabona .

I a mi el que m’agradaria és que prompte els veïns i veïnes 
de la Marina també estiguéssen d’enhorabona . DKV ja ha 
dit que se’n vol anar, el president de La Generalitat també 
ha dit que vol recuperar la gestió pública de la Marina i a 
Compromís el que ens agradaria molt és que això fóra més 
prompte que tard . Per això des de Compromís li demanem 
que el Consell fique tots els seus esforços en seguir aquest 
camí i que prompte la Marina també siga de gestió pública .

Gràcies . (Aplaudiments)


